

BAB III

PERAN TUAN HAJI GURU YUSOF RAWA

DALAM GERAKAN ISLAH MALAYSIA

A. Riwayat Hidup Tuan Guru Haji Yusof Rawa

Tuan Guru Haji Yusof Rawa atau yang memiliki nama lengkap Tuan Guru Haji Yusof bin Haji Abdullah ar-Rawi atau Yusof Rawa lahir di Lebuah Aceh, Pulau Pinang pada 6 Mei 1922 dan meninggal dunia 28 April 2000.¹ Ayah beliau bernama Haji Abdullah bin Haji Noordin al-Rawa adalah seorang pengusaha dan pedagang keturunan Rawa yang merantau dari Kampung Rawa, Sumatera Barat.² Sedangkan ibu beliau bernama Asmah binti Haji Salleh.³ Ayahnya berdagang kitab suci Al-Qur'an, kitab-kitab Arab, dan Jawi. Serta alat-alat kegunaan dalam beribadah seperti tasbih, sejadah dan lain-lain.

Pendidikan Haji Yusof Rawa bermula di Sekolah Hutan Mayat di Jalan *Carnavon* hingga darjah empat. Kemudian melanjutkan ke Sekolah

¹ Kamaruddin Jaffar, *Op. Cit*, h.3

² Istilah "Rawa" pada konteks ini merujuk pada salah satu etnik suku bangsa Melayu dari kata Rao, satu tempat yang terdapat di Kabupaten Pasaman, Sumatera. Sebutan Rawa hanya popular di Mekah dan Malaysia, sementara di Rao sendiri kurang terkenal. Hal ini hamper sama dengan suku bangsa Bawean, masyarakat di Malaysia dan Singapura menamakannya Boyan. Sedangkan istilah Boyan kurang dikenali di Indonesia. Barangkali penggunaan istilah Rawa di Malaysia bermula dari Haji Abdullah Noordin al-Rawi yang mengasaskan syarikat percetakan dan enerbit Persama Press pada tahun 1921 di Lebuah Aceh, Pulau Pinang. Pada asalnya disebut "ar-Rawi" mengikuti istilah Arab yang bermaksud dibangsakan kepada "Rao" tetapi lama-kelamaan menjadi "ar-Rawa" yang menunjukkan asal seseorang dari daerah "Rao", di Sumatera. Tidak terdapat sejarah yang menceritakan orang-orang Rawa yang menuntut atau menetap dilain-lain negeri atau negara menggunakan istilah atau perkataan "Rawi" atau "Rawa" pada bagian akhir nama mereka. Penggunaannya juga digunakan pada awal abad ke-19 khususnya sewaktu aktivitas pengajian Islam sedang berkembang pesat di Mekah. Lihat lanjut Wan Muhammad Saghir Abdullah, Syekh Muhammad Murid Rawa dalam *Utusan Malaysia* 19 Mei 2017.

³ Farish A. Noor, "Ustazd Haji Yusof bin Abdullah al-Rawa" . <http://WWW.mail-archive.com/hizbi.net.msg.11764.html> diakses pada 10 November 2018.

Charausta.⁴ Pendidikan menengah beliau ialah di Sekolah *Inggris Government English School* dan melanjutkan di sekolah terkemuka *Penang Free School* hingga lulus peringkat *Junior Cambridge*. Keberhasilannya ini menjadi kebanggaan karena tidak banyak anak Melayu yang sampai pada tahap itu. Beliau pun memiliki cita-cita untuk dapat menjadi pegawai tinggi seperti yang dilakukan oleh pelajar-pelajar terdahulu yang berpendidikan Inggris.

Memperhatikan latar belakang pendidikan menengah Tuan Guru Haji Yusof Rawa ayah nya merasa bimbang, sekiranya nanti Tuan Haji Yusof Rawa hanyut terbawa kebudayaan Barat seperti yang telah diterapkan disekolah tersebut. Karena sang ayah memiliki keinginan, bahwa Yusof Rawa akan menjadi seorang ulama suatu hari nanti.

Oleh karena itu ayahnya menghantarkan ke Mekkah, di sana beliau menuntut ilmu dalam bidang agama di *Ma'ahad Al-Falah* dan memperoleh Diploma *Thaqasur Al-Deeni*. Setelah menamatkan pendidikan, beliau ingin pulang ke tanah air kampung halaman tidak dapat terlaksana dikarenakan Perang Dunia Kedua sedang melanda Asia Tenggara pada awal tahun 40-an. Walaupun begitu beliau menggunakan waktu itu untuk mendalami pengetahuan agama di Tanah Suci.⁵

⁴ Shaari Sungib, *Biodata Lima Tokoh Perjuangan PAS*. (Gombak: PAS Gombak dan Penerangan PAS Gombak, 2005), h. 20.

⁵ Kamarruddin Jaffar, *Op, cit*, h. 3-4

Disamping itu, selama belajar di Timur Tengah beliau terpengaruh dengan pemikiran tokoh-tokoh Islam seperti Jamaluddin al-Afghani,⁶ Muhammad Abduh,⁷ Hasan al-Banna,⁸ Syed Qutub dan lain-lain.

Karena terpengaruh oleh pemikiran tokoh-tokoh di atas, maka mengubah cara pandang Tuan Guru Haji Yusof Rawa. Dalam fase kehidupan, menuntut beliau untuk melibatkan diri dalam aktivitas pergerakan pelajar. Persatuan Pelajar Melayu Mekah dan pernah menjadi Setiusaha Agung Lembaga Tanah Melayu dalam usaha membantah pendirian Malayan Union dari luar negara bagi menuntut kemerdekaan Negara.

Setelah kembali ke Tanah Melayu pada tahun 1946, beliau bekerja sebagai pedagang dan membuka perniagaan pernebitan yang bernama Syarikat Percetakan Al-Rawa. Disamping beliau banyak mengarang buku-buku agama dan menerbitkan majalah dwi Mingguan bernama *Al-Islah*.

Beliau menikah dengan wanita pilihan ibunya yang bernama Hajah Kalsom binti Ali (anak angkat Hajah Asmah ketika belajar di al-Huda)⁹ yang dikaruniai 11 orang anak. Yaitu Mohd. Khairi, Ahmad Nazrien,

⁶ Muhammad Jamaluddin al-Afghani al-Husein(1838-1897M) merupakan seorang aktivis politik dan Nasionalis Islam Afghanistan, Iran, Mesir dan Empayer Uthmaniyah selam kurun waktu ke-19. Beliau merupakan salah seorang pelopor pemodenan Islam yang berpegang teguh dengan akidah Syiah.

⁷ Syeikh Muhammad Abduh atau yang memiliki nama lengkap Muhammad bin Abduh bin Hasan Khairullah. Beliau merupakan seorang pakar undang-undang Berbangsa Mesir, Ilmuan agama, dan reformis pendidikan melalui pengislahan dalam system pendidikan.

⁸ Hasan al-Banna(14 Oktober 1906-12 Februari 1949) merupakan seorang reformis sosial dan politik Mesir yang terkenal sebagai pengasas gerakan Jamiat al-Ikhwan al- Muslim.

⁹ Hajah Kalsom binti Ali adalah seorang gadis keturunan Rawa di Perak yang dikaitkan dengan keturunan pagar ruyung silsilah keturunan Raja Kemala. Ayahnya dalah keturunan dari bangsawan yang mewarisi tanah –tanah kebun di sekitar Tanjong Malim, Slim River dan Behrang. Hajah Kalsom menjadi yatim piatu pada saat berumur 10 tahun. Hajah Kalsom tiga beradik dijaga oleh Hajah Asmah ketika mereka belajar di al-Huda.

Usamah, Ahmad Yusra, Widad, Raeda, Zurina, Afifah, Aida, Ratna Huda, dan Mujahid. Mujahid Haji Yusof Rawa yang hingga saat ini masih meneruskan perjuangan beliau dalam tampuk pemerintahan PAS.¹⁰

Beliau merupakan sosok yang penyayang dan juga tegas dan disiplin. Sifat positif beliau diakui oleh rekan-rekannya dengan memberikan gelar kepadanya sebagai *al-Zaim*, yang pemurah dan suka membantu. Ini dapat dilihat pada saat beliau mendirikan sebuah yayasan yang diberi nama "*Waratha Haji Yusof Rawa*" pada tahun 1996 yang memberikan hartanya ke jalan Allah. Maka tidaklah heran jika beliau dianugerahkan sebagai Jaksa Pendamai dan Tokoh Maal Hijrah peringkat Negeri Pulau Pinang pada tahun 1992.¹¹

Tuan Guru Haji Yusof Rawa memulai memasuki dunia politik pada 1959, menjabat Pesuruhjaya pada organisasi PAS Negeri Pulau Pinang menggantikan Ahmad Azam. Beliau juga menjadi ahli jawatan kuasa PAS pusat. Kejayaan politik beliau cemerlang pada saat beliau bertanding dalam pemilihan raya umum 1969 yang mengalahkan calon UMNO Dr. Mahathir Mohamad di kawasan Parlimen Kota Setar Selatan, Kedah.¹²

Pada tahun 1973 beliau dilantik sebagai Wakil Menteri Perusahaan Utama, beliau merupakan anak Melayu pertama dari Pulau Pinang yang

¹⁰ Badlihisam Mohd Nasir, "Ketokohan dan Pemikiran Dakwah Tuan Guru Haji Yusof Rawa", *Prosiding Nadwah Ulama Nusantara III Ketokohan dan Pemikiran Ulama Melayu*, Farid Mat Zain, Jaffary Awang dan Rabithah Mohd Ghazali(ed), (Universitas Kebangsaan Malaysia dan Majlis Agama Islam Negeri Pulau Pinang: Pulau Pinang, 2006), h. 136

¹¹ *Ibid*, h. 137

¹² Kamaruddin Jaffar, *ibid.*, h. 4

memegang Jabatan setinggi itu. Pada tahun 1975 beliau dilantik pula sebagai Duta Negara di Iran, Afghanistan dan Turki.

Pada Perayaan PAS yang ke-27 pada tahun 1981, Haji Yusof Rawa telah bertanding jawatan Timbalan yang di Pertua Agung menentang lawannya Datuk Abu Bakar Umar dan beliau menang. Beliau memegang jabatan politik hingga 31 Mei 1989 kerana telah mengalami sakit, dan meninggal pada 28 April 2000¹³

B. Aktivitas Tuan Guru Haji Yusof Rawa dalam Gerakan Islah

Kesadaran Islam di kalangan masyarakat Melayu bermula sejak Islam tersebar di Tanah Melayu. Menurut catatan sejarah, kembalinya pelajar-pelajar lulusan al-Azhar ketanah air, mereka giat dalam menyebarkan agama Islam dan membangkitkan gerakan Islah di Malaysia. Pengaruh kebangkitan gerakan Islah dapat dilihat melalui surat kabar dan majalah seperti *Urwatul Uthqa* yang telah memberi dorongan pada golongan pelajar ini untuk dapat menghidupkan suasana yang sama seperti yang dirasakan pada saat menuntut ilmu di Timur Tengah. Sekitar tahun 70-an, lulusan al-Azhar menjadi semakin penting dalam meningkatkan kesadaran Islam di Malaysia.¹⁴

Menurut Jaffary Awang(2006), bahwa keterlibatan lulusan Al-Azhar dalam kebangkitan kesadaran Islam tidak dapat dipandang secara sebelah mata. Karena, golongan ini sangat dihormati dan disegani. Kewibawaan golongan ini yang sering kali dilantik sebagai imam yang

¹³ Kamaruddin Jaffar,(2000),*Op.cit.*, h.4-5

¹⁴ Jaffary Awang, *Budaya dan Pemikiran Islam Mesir-Malaysia*.(Bangi: Universiti Kebangsaan Malaysia, 2006), h. 194

mengurusi dalam hal-hal kematian, urusan perkawinan, dan hukum-hakam. Disamping itu, mereka juga aktif dalam pendirian pondok dan madrasah sebagai pusat pengajian. Dengan pendirian institusi-institusi pondok dan madrasah dapat dilihat sebagai perintis kearah penyebaran ilmu pengetahuan dalam menghadapi globalisasi dan sekularisme yang semakin menular.¹⁵

Secara umum penglibatan lulusan Al-Azhar dilihat sebagai suatu bentuk sumbangan pemikiran dalam usaha membina dan membangun minat masyarakat Melayu Islam. Gerakan Islam di Malaysia merupakan mata rantai dari gerakan awal abad ke-20, dari tahun ke tahun Islah mengalami proses pasang surut juga. Sekitar penghujung dekade 60-an dan awal dekade 70-an gerakan Islah mulai menyusut pudar. Suara-suara kesadaran mulai dipingirkan dan keadaan masyarakat Melayu masih mengalami nasib yang sama seperti yang diperbincangkan oleh majalah *al-imam* awal abad ke-20. Keadaan ini berlarut dan berbagai cara serta kaedah diambil bagi menghidupkan semula semangat Islah dalam usaha mengajak manusia kearah kebaikan dan memperbaiki segala penyelewengan yang menghantui masyarakat Malayu khususnya di Malaysia.

Memperhatikan situasi yang terus meruncing itu, Tuan Guru Haji Yusof Rawa mengambil inisiatif dengan menerbitkan majalah tersebut diberi nama *al-Islah* penerbitan majalah ini adalah suatu "pembaikan" dan

¹⁵ *Ibid*, h. 195-196

“pembaharuan” masyarakat sesuai dengan nama majalah tersebut yang berarti pembaharuan melakukan cita-cita yang ingin dilakukan. Tuan Guru Haji Yusof Rawa ingin berbakti dan berkhidmat kepada agama, bangsa dan negara. Walaupun merupakan tanggung jawab besar baginya.

Majalah ini diterbitkan pada tahun 1970 dalam suasana yang dipenuhi dengan kekacauan. Disamping tujuan diatas untuk “menyeru umat agar berbuat baik dan melarang dari perbuatan-perbuatan mungkar”

Lulusan Al-Azhar dilihat sebagai suatu bentuk sumbangan pemikiran dalam usaha membina dan membangun minat masyarakat Melayu Islam. Bahwa lulusan ini telah banyak memainkan peran di dalam sejarah perkembangan Islam di Malaysia. Walaupun Timur Tengah dikenal sebagai pencetus reformasi, ini bukan berarti negara-negara Islam lainnya tidak memainkan peran dalam kebangkitan Islam. Disini, India turut memberikan warna di dalam sejarah kebangkitan Islam di Malaysia.

Sementara itu, pesatnya perkembangan institusi-institusi pendidikan di India telah menarik minat pelajar-pelajar di Nusantara. Dengan pembelajaran yang agak modern dan sistem yang baik memudahkan untuk pelajar-pelajar di Malaysia untuk menyambung pelajaran di India. Karena pada saat itu, masyarakat Kelantan dan sekitarnya mengalami kejumudan dan taklid¹⁶ terhadap proses pentafsiran al-Qur'an dan Hadis. Pengajaran yang dijarkan ulama konservatif menganjurkan agar para pelajar mengamalkan sikap taklid terhadap

¹⁶ Taklid bermaksud menerima perkataan orang lain tanpa hujjah, menerima perkataan atau pandangan seseorang tanpa menengetahui dari mana diambil perkataan tersebut (mengambil pendapat dari orang lain).

kandungan kitab-kitab ulama terdahulu. Pengajaran demikian mengakibatkan daya fikir para pelajar menjadi pasif dan suasana pembelajaran seperti ini tidak sesuai dengan perkembangan semasa dan tempat yang dialami oleh seorang ulama itu. Kandungan kitab-kitab tersebut dikarang oleh ulama terdahulu mempunyai pandangan dan suasana tempat yang berbeda dengan keadaan masa kini.¹⁷

Keadaan ini tentunya mendorong beberapa ulama untuk menimba ilmu ke India. Demi menyempurnakan tuntutan itu, beberapa orang pelajar telah memondok di India. Pendekatan pengajaran yang digunakan oleh Imam al- Dehlawi dalam menafsirkan ayat-ayat al-Qur'an dan Hadis sangat berbeda. Tidak seperti yang diamalkan oleh ulama-ulama Kelantan. Disana pelajar dipersilahkan menafsirkan sendiri al-Qur'an dan Hadis di samping mengamalkan ijtihad mengikuti jalan istinbat. Dengan cara demikian barulah kedua-dua sumber itu dapat dijadikan sumber pengajaran untuk menyesuaikan masalah kemasyarakatan di dalam aspek kehidupan masa kini.¹⁸ Adapun aktivitas Tuan Guru Yusof Rawa yang di salurkan dalam pergerakan Islah di Malaysia dapat dilihat melalui media atau perbaikan dalam bidang:

a. Memperbaiki Bidang Pendidikan

Ilmu dan pendidikan adalah faktor yang telah membentuk kegemilangan Peradaban Islam pada masa lalu. Tanda kemajuan atau mundurnya sebuah tamadun. Ini berkaitan eratnya dengan maju

¹⁷ Nik Abdul Aziz Haji Nik Hasan, *Islam di Kelantan*(Kuala Lumpur: Persatuan Sejarah Malaysia, 1983), h. 57

¹⁸ *Ibid*, h. 58-59

mundurnya ilmu pengetahuan. Ilmu pengetahuan merupakan aspek terpenting dalam merubah sebuah masyarakat. Pendidikan yang sempurna akan dapat memandu manusia kearah umat mulia yang dapat menjaga keselamatan diri, agama dan Negara.¹⁹

Selepas kedatangan Barat di Malaysia sistem pendidikan Negara masih mempraktikkan corak pendidikan Barat. Sekolah-sekolah bantuan kerajaan yang dibangun diwajibkan menggunakan sistem pendidikan yang telah disediakan oleh pihak Kerajaan. Sistem pendidikan ini pun telah melahirkan sekelompok Islam yang memiliki pandangan hidup sekuler. Intelektual-intelektual yang tidak sejalan dengan pihak penjajah akan terpinggir dari struktur adminitrasi politik. Pihak intelektual yang bersedia untuk melayani pada pihak penjajah maka dengan mudah mendapat tempat dalam struktur administrasi. Akibatnya lahirlah golongan intelektual yang ekstrem pada falsafah pemikiran Barat. Akhirnya golongan inilah yang mengambil alih pemerintahan setelah bebas jajahan.²⁰

Setelah Tanah Melayu merdeka, pendidikan terus dibincangkan. Walaupun telah banyaknya pendirian sekolah-sekolah dan juga madrasah perguruan yang didirikan, namun masyarakat Melayu masih tidak berpuas hati. Kedudukan sekolah-sekolah Melayu masih terpinggir serta penggunaan bahasa Melayu disekolah menengah

¹⁹ Hamidah binti Jailani, *Yusof Rawa dan Majalah Islah, kajian tentang Ide Pembaharuan*. h. 176 Diunduh melalui web:

<http://studentsrepo.um.edu.my/52502/2.pdf>

²⁰ Mohd Jamil Mukmin, *Gerakan Islam di Malaysia: Kesenambungan, Respons dan Perubahan (1957-2000)*, (Shah Alam: Universiti Teknologi Mara, 2009), h. 78

dan pusat pengajian tinggi masih tidak begitu jelas. Apalagi sebagian besar anak-anak Melayu tercicir dalam Darjah Enam, karena sekolah-sekolah agama tidak diberi perhatian yang serius oleh pihak kerajaan dibandingkan sekolah-sekolah Inggris.²¹

Melihat kondisi tersebut maka Tuan Guru Haji Yusof Rawa berusaha mengembalikan sistem kepada pendidikan Islam yang berasaskan sistem falsafah pendidikan Islam. Usaha ini beliau lakukan melalui *al-Islah*. Hal ini disebabkan karena majalah ini telah banyak memberikan komentar mengenai masyarakatnya agar senantiasa memanfaatkan ilmu pengetahuan dan mengutamakan pendidikan dalam proses transformasi masyarakat Melayu dalam memperbaiki taraf kehidupan sosial ekonominya.

Kemudian Tuan Guru Haji Yusof Rawa berjuang dalam mempertahankan hak anak-anak Melayu dalam bidang Pelajaran. Perjuangan tersebut bertujuan agar anak-anak Melayu memiliki peluang untuk melanjutkan pendidikan di pusat-pusat Perguruan Tinggi(IPT). Selanjutnya menjadikan bahasa Melayu menjadi bahasa pengantar di semua sekolah dan Perguruan Tinggi. Selanjutnya dalam lembaga pendidikan seperti pembangunan Institut Perguruan Tinggi yang meliputi Madrasah Perguruan Islam, Kampus Universitas Islam.²²

²¹ *Ibid*, h. 79.

²² Hamidah binti Jailani, *Yusof Rawa dan Majalah Islah, kajian tentang Ide Pembaharuan*. h. 70 Diunduh melalui web:
<http://studentsrepo.um.edu.my/52502/2.pdf>

b. Pembaharuan Politik

Dari sudut politik, penjajah Barat memperkenalkan pemerintahan demokrasi dan memberi kebebasan politik yang tinggi kepada rakyat. Adapun lembaga politik barat yaitu Independence Malayan Party atau yang di singkat dengan (IMP). Sistem demokrasi liberal telah dilaksanakan di berbagai institusi seperti badan kehakiman yang bebas, badan pengendalian Pemilihan Umum, dan Dewan Perundangan. Negara Malaysia melaksanakan sistem pemerintahan demokrasi seperti yang diamalkan di Barat tanpa memperhatikan latar belakang masyarakat. Seperti taraf pendidikan yang masih rendah, elemen feodal yang masih kuat, tingkat ekonomi yang masih rendah serta sifat budaya politik yang masih parokial.²³

Suatu hal yang tidak dapat dinafikan lagi, yang menjadi faktor penting pada perubahan pemikiran masyarakat dan budaya politik khususnya negara yang masih menggunakan sistem ekonomi kapitalisme serta tuntutan pasar modern.. Pencapaian setelah merdeka, telah banyak membawa kebebasan administrasi negara dan peluang ini terbuka bersamaan dengan golongan pendatang. Walaupun demikian, budaya dan pemikiran tradisional tidak terkikis. Sementara ide kapitalisme ternyata banyak membawa perubahan dalam pemikiran dan budaya politik Melayu.²⁴

²³ Nizam Sulaiman dan Zaini Othman, "*Pembangunan Politik Masyarakat: Menjejak Perubahan Budaya Politik Melayu*". dalam Junaenah Sulehan, *et.al.*, *Masyarakat, Perubahan dan Pembangunan*, (Malaysia:Universiti Kebangsaan Malaysia , 2005), h. 70

²⁴ *Ibid*, h. 73

Oleh karena itu, timbullah kesadaran untuk menerapkan nilai-nilai Islam ke dalam sistem administrasi negara. Adapun langkah yang diambil beliau ialah berupa teguran yang nasehat kepada para pegawai dan kaki tangan kerajaan agar bekerja mengikuti tuntunan Al-Qur'an dan Hadis agar senantiasa bekerja bersungguh-sungguh, rajin, tekun, amanah, jujur, dan mencari keredhaan Allah.²⁵

Disamping itu beliau aktif dalam organisasi PAS²⁶ bahkan beliau menduduki jabatan sebagai ketua PAS semenjak tahun 1959. Pada awalnya beliau menjabat sebagai dewan Pembina PAS Pulau Pinang yang menggantikan Ahmad Azam. Kemudian beliau diberi kepercayaan untuk masuk dalam kepengurusan PAS Pusat.

Kejayaan politik beliau mulai bersinar pada saat Pemilihan Umum tahun 1969 yang mengalahkan calon UMNO yaitu Dr. Mahathir Mohamad dalam pemilihan Perlemen di Kota Setar Selatan, Kedah. Pada tahun 1973 Tuan Guru Haji Yusof Rawa dilantik menjadi Wakil Menteri Perusahaan Utama. Tentunya hal tersebut menjadikan beliau anak Melayu pertama dari Pulau Pinang yang mendapatkan jabatan

²⁵ Hamidah binti Jailani, *Yusof Rawa dan Majalah Islah, kajian tentang Ide Pembaharuan*. h. 72 Diunduh melalui web:
<http://studentsrepo.um.edu.my/52502/2.pdf>

²⁶ Partai Islam Se-Malaysia adalah sebuah partai pergerakan Islam di Malaysia yang dipimpin oleh Presiden Partai Dato Sri Tuan Guru Hj. Abdullah Hadi bin Awang. PAS mencoba mengimbangi perjuangan nasionalisme UMNO sebagai sebuah partai yang mendukung Islam. Tidak menafikan bahwa semangat perjuangan yang berteraskan kepada Islam di negara ini semenjak tahun 1906, yang telah dibawa dan diperjuangkan oleh golongan pembaharuan atau reformasi Islam yang mendapat pendidikan di Timur Tengah (Syed Sheikh Tahir Jalaluddin dan Haji Abbas Mohd. Taha) yang berpusat di Singapura, Malak Pulau Pinang. PAS yang muncul pada tahun 1951 adalah atas kesadaran masyarakat Melayu.

politik setinggi itu. Tidak hanya itu, pada tahun 1975 beliau dilantik sebagai Duta negara ke Iran, Afghanistan dan Turki.²⁷

Selepas pelantikan sebagai Duta, pada masa itu juga terjadinya pergolakan dalam PAS telah berubah dari pada kekuatan besar yang membawa kemenangan besar pada pemilihan Umum 1969 pada krisis dalam yang akhirnya membawa PAS keluar dari Barisan Nasional pada tahun 1977.

Pada tahun 1978 dalam Pemilihan Umum Dewan Undangan Negeri Kelantan, PAS hanya menang 2 kursi yang mengakibatkan kekuasaan negeri jatuh pada UMNO. Pada Pemilihan Umum 1978 pula, PAS hanya menang 2 kursi Parlemen di Kelantan. Satu kursi di Kedah dan satu di Pulau Pinang.

Pada Perayaan ke- 27 PAS pada tahun 1981, Tuan Guru Haji Yusof Rawa menang dalam Pemilihan Jabatan sebagai wakil PAS atau yang disebut dengan Di Pertua Agung(Persiden). Pergolakan dalam PAS setelah gagalnya bergabung dengan UMNO dalam Barisan Nasional tahun 1977 dan ditambah pula dengan adanya revolusi Islam Iran pada tahun 1979 dan juga keterlibatan Dr. Mahathir Mohammad menjadi Persiden UMNO dan menjadi Perdana Menteri Malaysia pada tahun 1981.

Pada Perayaan PAS ke-28 yaitu pada 23 Oktober 1982 Tan Sri Mohd Asri bin Haji Muda melepaskan jabatannya sebagai Yang Di

²⁷ Kamaruddin Jaffar, *Op.Cit.* h. 4

Pertua Agung(Presiden) dan Tuan Guru Haji Yusof Rawa dipilih sebagai Yang Di Pertua Agung PAS pada 29 April 1983 di Perayaan PAS ke-29.

Selama kepemimpianan beliau Tuan Guru Haji Yusof Rawa telah menjadikan PAS sebagai partai politik Islam yang berwibawa di negara Malaysia.

Beliau hanya memegang jabatan ini hingga 31 Maret 1989 karena keuzuran, beliau melepaskan jabatannya pada Perayaan PAS ke-35. Keuzuran yang berawal dari kencing manis, lemah jantung dan paru-paru berair, yang mengakibatkan beliau untuk mengurangi aktivitas lebih, dan pada tahun 1992 beliau dipilih sebagai Tokoh Maal Hijrah peringkat Negeri Pulau Pinang.²⁸

c. Bidang Sosial

Pada umumnya, para ahli sejarah Malaysia meletakkan awal gerakan kebangsaan Malaysia dalam penulisan pada tahun 1906 yaitu pada tahun diterbitkannya majalah *al-imam* di Singapura yang dipelopori oleh golongan agam seperti Sheikh Tahir Jalaluddin, Abbas Muhammad Toha dan Syed Sheikh Ahmah Al-Hadi.²⁹

Pada awal abad ke- 20 penerbitan surat kabar dan majalah Melayu memainkan peranan penting dalam memberikan semangat orang Melayu agar rajin bekerja, bersatu dan berusaha mamajukan nasib

²⁸ *Ibid.* h. 4-5

²⁹ Abdul Latif Abu Bakar, *Melaka dan Arus Gerakan Kebangsaan Malaysia* dalam *Peranan Penulisan dalam Gerakan Kebangsaan di Malaysia*(Malaysia: Universitas Malaya, 1996), h. 99

bangsa Melayu. Golongan kaum agama, kaum muda dan golongan guru telah menggunakan surat kabar dan majalah serta buku sebagai alat menyadarkan orang Melayu memperoleh kejayaan dalam segala bidang.

Pada mula penulisan dalam gerakan kebangsaan pada tahun 1906 hingga tahun 1926, bidang penulisan hanya bertumpu pada persoalan masyarakat dalam bidang sosial dan ekonomi. Penerbitan surat kabar dan majalah seperti *al-imam*, *Tunas*, *Al-Ikhwan*, dan lain-lainnya lebih mengutamakan persoalan ekonomi, kemiskinan, pendidikan, Islah Islami dan lain-lain.

Bidang penulisan memainkan peranan penting dalam gerakan kebangsaan orang-orang Melayu. Penerbitan dalam surat kabar dan majalah seperti *al-imam*(1906), *Al-Ikhwan*(1926), *Saudara*(1928), *Majlis*(1931), *Malaya*(1928), *Warta Malaya*(1930), dan *Utusan Melayu*(1939) telah turut memberikan kesadaran dalam memperjuangkan nasib orang-orang Melayu.

Disamping itu, puisi Melayu tradisional seperti syair, pantun, gurindam, seloka, dan lain-lain. Sedangkan pada puisi Melayu Modern seperti sajak yang bertemakan semangat kebangsaan turut tersiar di dalam surat kabar dan majalah. Puisi dijadikan alat untuk menyampaikan sesuatu pandangan, fikiran dan gagasan penyair.³⁰

³⁰ Abdul Latif Abu Bakar, *Ibid*, h. 100

C. Kontribusi Yusof Rawa

1. Dakwah Islam

Sebagai seorang ulama, Tuan Guru Yusof Rawa juga telah memberikan kontribusinya dalam dakwah Islamiah, ini dapat dilihat pada ucapan beliau pada tahun 1983 yaitu mengenai kepemimpinan ulama, kejayaan Islam di Iran, serta sikap PAS terhadap masyarakat majemuk. Berkenaan dengan peranan ulama dan cerdik pandai, beliau berkata “ Program kami untuk mengembalikan kepemimpinan umat kepada Ulama dalam rangka mengislahkan masyarakat Islam, berjalan seiring dengan usaha membangun kembali jiwa umat, memperkuat kesadaran mereka, mengukuhkan keyakinan terhadap aqidah Islam sebagai asas kepada pembinaan kembali insan Muslim meneruskan program pendidikan dan tarbiyyah yang akan dikendalikan oleh Dewan Ulama dan intelektual Islam yang akan diberi tugas dan peranan penting dalam penyusunan baru organisasi Partai Islam.³¹

Untuk memajukan masyarakat Malaysia beliau menyuruh berpedoman kepada Iran sebagai mana yang beliau katakana “kita mestinya belajar dari kejayaan umat Islam di Iran untuk meningkatkan upaya dan kebolehan dalam berjuang. Adapun upaya Iran yaitu untuk dapat meruntuhkan rezim yang zalim kepemimpinan harus di pegang oleh seorang ulama. Namun yang dipelajari bukan dengan meniru semua yang berlaku, tetapi mempelajari sesuatu itu ialah sesuatu yang

³¹ Abu Latif Abu Bakar, *Ibid*, h. 6

berfaedah dan melihat kesesuaiannya dengan suasana negara kita. Mengambil unsur-unsur yang membawa kejayaan itu.

Masih pada tahun yang sama tersebut beliau juga menyingung mengenai sikap PAS dan masyarakat yang majemuk. Beliau dengan tegas menjelaskan bahwa” sesungguhnya PAS bertujuan untuk memperjuangkan kebebasan manusia dari kesalahan, kezaliman, penindasan dan penderitaan.³²

2. Pendidikan Islam

Dalam bidang ini kontribusi Tuan Guru Haji Yusof Rawa terlihat pada perkembangan lembaga pendidikan. Diantara lembaga pendidikan tersebut adalah pendirian Madrasah Al-Hadi di Bandar Malaka (1917M), Madrasah al-Masyhur al-Islamiyah(1919M) dan lain-lain.

Sedangkan perkembangan dalam bidang pendidikan Tuan Guru Haji Yusof Rawa, mengedepankan betapa pentingnya pelajaran dalam memahami falsafah pendidikan negara yang bertujuan melahirkan insan yang soleh berdasarkan kepercayaan, keyakinan serta kepatuhan kepada Tuhan. Pendidikan yang bertujuan melahirkan insan kamil tidak akan tercapai sekiranya kita mengamalkan sistem pendidikan berorientasikan pendidikan liberal yang lebih bersifat sekular. Tuan Guru Haji Yusof Rawa berpandangan, bagaimana sesuatu matlamat

³² *Ibid.* h. 7

Pendidikan Islam itu dapat dicapai sekiranya dasar pendidikan itu sendiri lebih terarah kepada sistem sekular.³³

Di dalam bidang pendidikan telah banyak persoalan yang diperbincangkan dalam pergerakan *al-Islah*. Diantaranya persoalan Ilmu Pengetahuan, Pendidikan Islam, Dasar Pendidikan Negara, Institusi Perguruan Tinggi, Sains dan Teknologi.

3. Politik Islam

Beliau berhasil menyelesaikan krisis yang terjadi tatkala perlihan kepemimpinan PAS yang diambil alih Dato' Mohd Asri dan angkata pemimpin-pemimpin pada masanya. Kemudian kemelut dikalangan angkatan gerakan Islam tatkala Anwar Ibrahim membuat keputusan bahwa ABIM menyertai UMNO. Dalam hal ini Tuan Guru Haji Yusof Rawa mengatakan “ tindakan anda itu umpa menikam kami dari belakang”. Berdasarkan kebijakan Tuan Guru Haji Yusof Rawa sehingga kemelut antara UMNO dan PAS dapat terselesaikan.

Tatkala PAS pada masa kepemimpinan Dato' Mohd Asri timbul polemic apakah partai PAS partai Islam atau partai nasionalis. Hal ini berpengaruh terhadap kepemimpinan Dato' Mohd Asri Muda. Sehingga sebagian orang meanggap bahwa malang telah menimpa

³³ Hamidah binti Jailani, *Yusof Rawa dan Majalah Islah, kajian tentang Ide Pembaharuan*. h. 177 Diunduh melalui web:
<http://studentsrepo.um.edu.my/5250/2/2.pdf>.

PAS karena ia tidak dipimpin oleh ulama. Oleh karena itu, Tuan Guru Haji Yusof Rawa merintis jalan kearah kepemimpinan ulama.³⁴

4. Sosial Budaya

Pada awal kemerdekaan, banyak diantara budaya-budaya Barat yang masih di amalkan oleh masyarakat Melayu. Seperti budaya minum-minuman keras, majlis tari menari yang sering diikuti dalam majlis sosial yang dianjurkan oleh Barat. Gaya berpakaian mayoritas pelajar-pelajar Islam kala itu memakai skirt dan mini skirt sama seperti pelajar-pelajar bukan Islam. Situasi-situasi seperti inilah dicoba dihapuskan oleh organisasi Islam seperti ABIM dan PKPIM, tokoh-tokoh Islam dan badan-badan pelajar Islam seperti Persatuan Mahasiswa Islam Universitas Malaya (PMIUM).

Selain itu, budaya dalam pergaulan juga turut dipengaruhi oleh cara hidup Barat. Seperti penerapan budaya salam "ucapan salam" yang turut diubah dari "selamat pagi", menjadi "*good morning*". "*good afternoon*" atau "good bye" berubah kepada "Assalamualaikum" dengan dibalas dengan "Walaikumsallam".³⁵ Justru itu, diadakan majlis musyawarah dan sebagainya yang dimulai dengan membaca "Bismillahirrahmanirrahim" serta "Alhamdulillah". Juga pemisahan tempat duduk antara laki-laki dengan perempuan.³⁶

³⁴ <http://www.ibnuhasyim.com/2012/02/sejarah-tuan-guru-haji-yusof-rawa-1922.html?l=1>.
Diakses pada tanggal 15 Agustus 2019 pada pukul 15:45 WIB

³⁵ Kamarulnizam Abdullah, *Op.Cit.* h. 67

³⁶ Mohd Jamil Mukmin, *Op. Cit.*, h. 116

5. Surat Kabar

Tuan Guru Haji Yusof Rawa telah banyak menyumbangkan jasanya pada masyarakat dengan menghasilkan beberapa karya. Seperti, *Tafsir al Rawi*, *Ihkwān al-Muslimin* dan *Jamaat Islami*. Dengan adanya Syarikat Percetakan sendiri membuat beliau mudah untuk menerbitkan karyanya sendiri. Syarikat percetakan yang dinamakan Syarikat Percetakan al-Rawa yang dibuka pada tahun 1946 saat beliau kembali menuntut ilmu dari Mekah. Sebelum mempunyai Syarikat Percetakan sendiri, beliau telah mulai menulis artikel-artikel yang dihantarkan ke majalah-majalah di tanah air. Ini dapat dilihat dari hasil idenya yang telah bersinar menerusi *Warta Jenaka*, *Warta Malaya* dan *Warta Ahad* pada tahun 1937.³⁷

Disamping itu, beliau juga mengarang buku-buku agama terjemahan dari buku *Maalim Fi Tariq* dan *Fi Zilalil Qur'an*. Selain mengarang buku, Tuan Guru Yusof Rawa menerbitkan majalah dwi-mingguan *Majalah al-Islah* pada tahun 1970. Selain itu, beliau juga menyebarkan dakwah dengan mengarang risalah-risalah perjuangan gerakan Islam seperti *Ihkwān al-Muslimin*³⁸ dan *Jamaat Islami*³⁹ yang disebarkan kepada masyarakat *Non Muslim* di Pulau Pinang.

³⁷ *Warta Malaya* merupakan surat kabar harian yang berbahasa Melayu yang dikendalikan oleh Ibrahim Yaakob. Surat kabar ini diterbitkan sekitar tahun 1931-1941 yaitu sebelum Perang Dunia II. Menjadi media perjuangan Kemerdekaan Tanah Melayu yang diperjuangkan oleh Kesatuan Melayu Muda. *Warta Malaya* diterbitkan di Singapura. *Warta Malaya*. <http://ms.wikipedia.org/wiki/Warta-Malaya>, 22 November 2018

³⁸ Al- Ikwān al-Muslimun adalah sebuah gerakan Islam terbesar dizaman modern. Seruannya adalah kembali kepada Islam sebagaimana yang terdapat dalam Al-Qur'an dan Sunah. Serta mengajak pada penerapan Syarikat Islam dalam kehidupan nyata. Gerakan ini telah mampu

Juga buku-buku pelajaran seperti buku, Geografi dalam bahasa Arab, Bahasa Melayu, Bahasa Inggris dan Mandarin juga diterbitkan bagi kegunaan sekolah-sekolah agama di Tanah Melayu. Beliau juga mengarang bidang pengajian tafsir dengan menghasilkan sebuah kitab tafsir yang dinamakan *Tafsir al Rawi Juzu' Amma*. Selain buku ilmiah, beliau juga turut menghasilkan sebuah karya yang mempunyai kesusteraan tinggi antaranya *Madah Sukma* yang telah mendapat pujian dari Pendeta Za'ba.

Di samping itu, beliau turut menerbitkan 14 buah-buku sebagai berikut: *Al-Qur'an Karim, Tafsir ar-Rawi, Sosialisme Islam, Simposium Tasawuf, Tariqat, Ikhtisar Sejarah Perundangan Islam, Ringkasan Sejarah Kerajaan Daulah Bani Abbasiyah, Ringkasan Sejarah Kerajaan Daulah Bani Umayyah, Ringkasan Sejarah Khulafa' ar-Rasyidin, Ringkasan Sejarah Islam di Spanyol, Ringkasan Nur al-Yaqin, Bagaimana Hendak Mengatasi Dukacita, Islam, dan Keadilan Sosial*. Buku-buku tersebut telah di pasarkan di Jakarta. Perpustakaan Haji Abdullah bin Muhammad Nordin ar-Rawi sebuah penerbit dan tokoh buku penerbitannya dan juga karya-karya tulis Islam lainnya.⁴⁰

membendung sekularisasi di dunia Arab dan Islam. Gerakan ini dipelopori oleh Syeikh Hasan al-Banna(1324-1368H/1906-1949M).

³⁹ Jamaat Islami merupakan satu pergerakan politik Islam yang dibangun oleh Sayyid Abu 'Ala al-Maududi pada 24 Agustus 1941 sebagai sebuah partai politik di Pakistan. Pada hakikatnya ia sebuah jamaah akidah atau harakah Islamiah untuk menegakkan system hidup Islam di muka bumi. Akidahnya ialah dua kalimat syahadat. Yang mana kalimat syahadat ini telah ditafsir dan diuraikan dengan begitu teliti sehingga ia menjadi teras perjuangan jamaat islami.

⁴⁰ Hamidah binti Jailani, *Yusof Rawa dan Majalah Islah, kajian tentang Ide Pembaharuan*. h.89-90 Diunduh melalui web:

<http://studentsrepo.um.edu.my/5250/2/2.pdf>.